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SIDE 2 AF 13 Dagsorden: 

1. Dagsorden for mødet ca. kl. 13:00 

 

2. Bemærkninger til referat fra studienævnsmøde den 12. december 2024 

(bilag) ca. kl. 13.05 

 

3. Principiel beslutning om hvordan man kan få en retfærdig fordeling af 

ledige pladser på differentieringerne (bilag) ca. kl. 13.15 

- Principper for fordeling (lodtrækning eller karaktergennemsnit fra 

MKR kurserne) 

- Status på antal pladser følgende differentieringer:  

Biomedicine (kan ikke øge antal pladser) 

Hest (kan ikke øge antal pladser) 

. Familiedyr (kan evt. øge antal pladser fra 60 til 80)  

 

4. Beslutning vedr. øgning af pladser på differentierings kurser i familiedyr 

”Familiedyrssygdomme” fra studieåret 2025 2026 (bilag) ca. kl. 13.35 

Studienævnet skal træffe beslutning om de ønsker at øge antal pladser på 

differentieringen. 

Kursusansvarlig skal ind over og hvis der skal ændres i indholdet.  

Den vedlagt kursusbeskrivelse er der ikke ændret i. 

Studieleder: Der skal ikke ændres i kompetenceprofilen på kurset men I 

beskrivelsen af hvordan kurset afvikles. 

 

5. Adgangskrav til 2025 kandidatstudieordningen første behandling (bilag) 

ca. 13.45 

 

6. Foreløbig drøftelse af prioritering af valgfag fra IVH til de nye 

veterinære studieordninger (bilag) ca. kl. 14:00 

Studienævnet skal tage stilling: 

-Hvordan de vil prioritere valgfagene. 

-Om de har bemærkninger til valgfagene 

-Om de har forslag til andre valgfag 

 

IKV vil først behandle deres forslag til kurser i deres ledergruppe, derfor 

er der ikke en liste over forslag fra instituttet. 

Den officielle frist for at indsende forslag til valgfag er 17.01.2025. 

  

7. Spørgsmål til sammensætningen af aftagerpanelet (bilag) ca. kl. 15.00 

Studienævnet skal forholde sig til de spørgsmål der er beskrevet i 

bilaget. 

 

8. Fortroligt punkt ca. kl. 15:10 



 

 

SIDE 3 AF 13 V /Carsten Sestoft  

A. Behandling af dispensationsansøgninger (FORTROLIGT 

Bilag) 

Bemærk at det alene er de sager der ikke kan afgøres i 

dispensationsudvalget der behandles på studienævnsmødet. 

B. Bemærkninger til de beslutninger dispensationsudvalget 

har truffet 

 

9. Meddelelser fra studieledere, uddannelsesråd mv. ca. kl. 15:25 

Studieleder Animal Science: 

 

Studieleder Veterinærmedicin: 

Orientering om udfordringer om fordeling af pladser på 

rotationskurserne. 

  

Aarhus Universitet nyt: 

 

10. Punkter til kommende møder ca. kl. 15:35 

-Ramme og eksamensplaner for efteråret 2025 

-Principbeslutninger om fordeling af pladser på rotationskurserne 

-Optag af kvote 2studerende 

-Plan for arbejde med 2025 kandidatuddannelsen 

 

11. Meddelelser ca. kl. 15:40 

A. Dekanatet har besluttet at studienævnet kan fastholde de modeller de 

har planlagt for førsteårsprøverne. 

B. Årsberetning – Censorledelsen for Veterinær og Husdyrvidenskab 

(01.09.2023-31.08.2024) 

C. Møder i 2025 der endeligt skal godkendes ved konstituerende møde i 

februar 2025:  

- 20.02.2025 (konstituerende) 

- 18.03.2025 

- 23.04.2025 

- 15.05.2025 

- 12.06.2025 (mødet er placeret tidligt, pga. studerendes 

eksamener og sommerferie) 

- 26.08.2025 



 

 

SIDE 4 AF 13 - Møderne i september og resten af efteråret 2025 samt februar 

2026 godkendes ved det konstituerende møde 

D. Valgresultat for studerende i studienævnet (bilag) 

 

12. Evt. ca. kl. 15:55 

 

 

 

Referat: 

 

1) Dagsorden for mødet 

 Der var en ikke nogen tilføjelse. 

 

2) Bemærkninger til referat fra møde den 12. december 

2024 

 Der var ikke nogen tilføjelser. 

  

3) Principiel beslutning om hvordan man kan få en retfærdig 

fordeling af ledige pladser på differentieringerne 

Studienævnet havde som bilag fået studielederenes faglige 

overvejelser i forbindelse med indstilling omkring lovliggørelse af 

udvælgelseskriterier og standardisering af tilmeldingsprocesser på 

differentierings- og sommerklinikkurser på Veterinærmedicin KA. 

 

Studienævnets drøftelser vedr. differentieringerne: 

 

- Nuværende tilmeldingsprocedure betyder at studerende der 

planlægger alternativ differentiering, deltager i tilmelding til 

ordinære differentieringer og dermed opstår der tompladser i 

forbindelse med at de efterfølgende afmelder sig. Tompladserne 

kan i nuværende system ikke udnyttes ordentligt i 

eftertilmeldingsperioden. Alternativ differentiering bør i 

tilmeldingssystemet være en mulighed på linje med de andre 

differentieringer – en 6 mulighed så studerende der vælger 

alternativt forløb ikke tager plads fra andre studerende på de 

ordinære differentieringer. Det blev drøftet om den kun kan være 

en 1. prioritet eller alternativ differentiering også kan være en 2. 

prioritet mv. og der skal arbejdes videre med selve formatet, 

herunder mulige begrænsninger i antal pladser/krav til indholdet 

i en alternativ differentiering. 

- De studerende der ønsker en alternativ differentiering, der 

indeholder et udenlandsophold skal starte tidligt med at søge om 

plads på et udenlandsk universitet. Der er også studerende der 

sammensætter deres alternative differentiering så den bl.a. 



 

 

SIDE 5 AF 13 indeholder KU aktiviteter og det kræver ikke så lang tids 

forberedelse. 

- Der blev udtrykt bekymring om at fordeling af pladser på 

baggrund af karakterer fra MKR-kurserne vil betyde yderligere 

pres på de studerende og et ”karakterræs”. 

- De studerende mente også at fordeling på baggrund af katarakter 

gennemsnit vil øge stressniveauet for de studerende. Det er 

ærgerligt at de studerende ikke kan påvirke deres situation ved 

lodtrækning, men det er den bedste mulighed ud af de to mulige 

fordelingsprincipper: lodtrækning eller karaktergennemsnit fra 

MKR. 

- Studieleder mente at man ved lodtrækning fordeler de studerende 

der har en differentiering som 1. prioritet først og dernæst vil 

man fordele eventuelle pladser til dem der har ønsket 

differentieringen som 2. prioritet der var dog ikke sikkerhed om 

fordelingsprincippet. Dette affødte en drøftelse af hvordan man 

fordelte de studerende og om man f.eks. skulle benytte princip 

som medicin benytter vedr. turnus. Der trækker de studerende et 

nummer og derefter kan dem med lavest nummer vælge først. 

- Det skal undersøges nærmere hvilke fordelingsmetoder der kan 

anvendes for at tage endelig beslutning om dette og 

ressourceforbruget i fordeling af de studerende skal også 

indtænkes i løsningen. 

- Studieleder tilføjede at man vil arbejde for at øge pladserne på 

familiedyrsdifferentieringen og derved vil flere kunne få den 

differentiering de ønsker sig, hvilket forhåbentlig vil mindske 

antal studerende der ikke får deres 1. ønske. 

 

Beslutning vedr. alternativ differentiering: 

Alternativ differentiering skal være på listen over de 

”differentieringer” der kan vælges.  

Det betyder at de studerende kan vælge den som de øvrige 

differentieringer som 1, 2, 3 osv. prioritet. Den endelige proces for 

tilmelding skal kvalificeres. 

 

Beslutning vedr. fordeling af pladser på differentieringerne: 

Studienævnet besluttede at pladserne skal fordeles ved lodtrækning. 

Dette træder i kraft i studieåret 2025/2026.  

Studieleder skal kontakte Cathrine Jonstrup (Undervisning) for at 

undersøge hvilke principper for lodtrækning der kan benyttes. 

Studienævnet skal have disse præsenteret og træffe endelig 

beslutning. 

 

Der arbejdes også på at øge pladser på familiedyrsdifferentieringen.  

 



 

 

SIDE 6 AF 13 Der skal tages kontakt hurtigst mulig til studievejledningen for at få 

en besked ud til de studerende om at den fremtidige fordeling af 

pladser er ved lodtrækning. 

 

Beslutning vedr. sommerklinikkurser: 

Studienævnet besluttede på studienævnsmøde den 12.12.2024 at 

fordelingsprincippet er lodtrækning. 

 

Status på antal pladser følgende differentieringer: 

Biomedicine (kan ikke øge antal pladser) 

Hest (kan ikke øge antal pladser) 

Familiedyr (kan evt. øge antal pladser fra 60 til 80)  

 

 

 

 

 

4) Beslutning vedr. øgning af pladser på differentierings kurser i 

familiedyr ”Familiedyrssygdomme” fra studieåret 2025/2026 

Studienævnet drøftede IKV’s forslag om muligheden for at øge 

antal pladser fra 60 til 80 på familiedyrsdifferentieringen for at gøre 

det muligt for flere studerende at få deres førsteprioritet. 

 

Studieleder redegjorde for de overvejelser, man har gjort sig i 

forhold til at kunne optage 20 ekstra studerende på 

familiedyrsdifferentieringen. Der kan være nogle aktiviteter, hvor 

kapaciteten vil kunne udnyttes bedre. Der er dog ikke truffet 

endelig beslutning.  

 

Kursusansvarlig skal inddrages hvis der skal ændres i 

kursusbeskrivelsen for at den kan rumme mulige ændringer i indholdet i 

2026.  

Studieleder: Der skal ikke ændres i kompetenceprofilen på kurset 

men beskrivelsen af hvordan kurset afvikles skal laves lidt mindre 

detaljeret. 

 

Bemærkninger: 

- Der blev udtrykt bekymring for kvaliteten af kurset og at 

omlægningen vil betyde at man ”tager” patienter fra coredelen til 

fordel for differentieringen. 

- Der har i mange år været planer om flere kirurgiske patienter, 

men det virker ikke som om der er sket en øgning. 

 

 



 

 

SIDE 7 AF 13 Studienævnet besluttede: 

Studienævnet indstillede at antal pladser øges fra 60 til 80 

studerende på SVEK13013 Familiedyrssygdomme hvis dette 

vurderes muligt af IKV. 

Kursusansvarlig og studieleder skal ændre kursusbeskrivelsen, så 

den bliver generisk i relation til at beskrive hvilke 

services/rotationer de studerende skal gennemføre. 

Kursusbeskrivelsen skal være klar til at komme med til dekanats 

behandling sammen med de øvrige ændringer til studieåret 

2025/2026. 

 

Studienævnet ønskede at kursusansvarlig/IKV præsenterer en plan 

for hvordan man tænker differentieringen kan afvikles inden for de 

nye rammer. Dette skal på et af de kommende studienævnsmøder. 

Det er vigtigt at den nye afvikling af differentieringen ikke går ud 

over de corestuderende. 

 

Besked om ændret antal pladser skal med ud som besked til de 

studerende sammen med oplysning vedr. fordelingsprincip på 

differentieringerne. 

 

 

5) Adgangskrav til 2025 kandidatstudieordningen første 

behandling  

Studieleder havde udarbejdet forslag til adgangskrav til 2025  

Studieordningen §2 Adgangskrav (2009 referer til kravene i 2009  

kandidatuddannelsen): 

5 ECTS inden for basisfag (2009:15 ECTS) 

100 ECTS inden for grundlæggende videnskaber (2009:100   

ECTS) 

35 ECTS inden for kliniske videnskaber (2009:30 ECTS) 

15 ECTS inden for animalsk produktion (2009:15 ECTS) 

7,5 ECTS bachelorprojekt (2009:7,5 ECTS) 

 

Teksten for “kliniske videnskaber” var blevet præciseret i relation  

til hvilke dyr der er omfattet i f.eks. klinisk undervisning  

og sygdomme for hos store husdyr. Studienævnet havde en lille 

rettelse vedr. ”hest” der skulle fjernes i teksten. 

 

Studieordningen i rettet version benyttes til dekanats behandling  

den 29.01.2025. 

 

 

 



 

 

SIDE 8 AF 13 6) Foreløbig drøftelse af prioritering af valgfag fra IVH til de nye 

veterinære studieordninger 

Oprindeligt var punktet på dagsordenen planlagt til at studienævnet 

skulle tage stilling til IVHs kurser: 

-Hvordan de vil prioritere valgfagene. 

-Om de har bemærkninger til valgfagene 

-Om de har forslag til andre valgfag 

 

IKV vil først behandle deres forslag til kurser i deres ledergruppe, 

derfor er der ikke en liste over forslag fra instituttet. 

Den officielle frist for at indsende forslag til valgfag er 17.01.2025. 

  

 Drøftelse af om der skal være valgfag på bacheloruddannelsen samt 

beslutning: 

Den 15.01.2025 havde studieleder og forperson for studienævnet 

møde med prodekan for uddannelse, de veterinære institutledere 

samt chef og to medarbejdere fra økonomistyring. Mødet 

omhandlede økonomien på de nye 2025 veterinæruddannelser i 

relation til de nu værende 2009 uddannelser. 2025 uddannelserne er 

billigere end 2009 uddannelserne, dog er valgfagene ikke 

indarbejdet i oversigten over udgifter. 

 Medicin har ikke valgfag og det blev drøftet hvorfor det ikke også 

kunne være gældende for veterinærmedicin.  

Jf. BEK nr. 2285 af/12/2021 ”Bekendtgørelse om 

universitetsuddannelser tilrettelagt på heltid” i kapitel 3 

(bacheloruddannelsen) og 5 (kandidatuddannelsen) er 

veterinærmedicin sidestillet med medicin og odontologi da det for 

alle tre uddannelser er universitetet der kan fastsætte omfang af 

valgfag i studieordningen. 

 

Dekanatet kan den 29.01.2025 beslutte at der ikke skal være 

valgfag på 2025 bacheloruddannelsen grundet økonomi. 

 

Studienævnet har holdt sig til det kommissorie der er udarbejdet 

som grundlag for 2025 studieordningerne, og der indeholdt 

studieordningerne valgfag. Der er nu en ny mulighed for at ændre 

dette. 

Studienævnet besluttede at man indstiller at de 2,5 ECTS-valgfag 

på bacheloruddannelsen fjernes. Alle studerende vil derefter skulle 

tage et 10 ECTS bachelorprojekt. Dette vil give de studerende 

bedre mulighed for at koncentrere sig om bachelorprojektet. 

Kandidatuddannelsen ønskede studienævnet at arbejde mere med 

før man kunne indstille om der skal være valgfag. 



 

 

SIDE 9 AF 13  

 Studienævnets indstilling skrives ind i indstilling til dekanatet. 

 

 Bemærkninger til de indsendte valgfag samt beslutning: 

- Det er et rigtigt godt inspirationskatalog der kan bruges til at se 

på valgfag til kandidatuddannelsen. En del af kurserne er så 

specialiserede at de passer bedre til kandidatuddannelsen. 

- Man kan evt. bruge valgfag til at løfte kvaliteten af den 

alternative differentiering. 

- Nogle af forslagene til valgfag kan bruges til at implementeres i 

eksisterende undervisning. 

- Der er mulighed for nytænkning med de forslag der er indsendt 

fra IVH. 

 

Studienævnet besluttede at hvis dekanatet den 29.01.2025 beslutter 

at der ikke behøver at være valgfag på 2025 bacheloruddannelsen, 

så skal de kursusansvarlige have besked om at valgfagene er blevet 

fjernet fra uddannelsen af økonomiske årsager. Det er for stor en 

økonomisk belastning at udbyde valgfag til 2,5 ECTS. 

Det vil give mere ro for de studerende, at de kun skal skrive 

bachelorprojekt og ikke også tage valgfag (ved det lille 

bachelorprojekt.) 

Studienævnet har ikke vidst at det var en mulighed at fjerne 

valgfagene før den 15.01.2025 til møde med prodekan for 

uddannelse. 

Studienævnet vil gerne takke underviserne for de gode forslag til 

valgfag. Det er et rigtigt godt inspirationskatalog. Studienævnet 

vender tilbage, når de har drøftet udbud at valgfag på 

kandidatuddannelsen. 

 

Studienævnet mente at det var vigtigt at underviserne ikke mister 

troen på studienævnet og at de forslag der er udarbejdet, bliver 

anerkendt og opfordret til at blive inddraget i det fremtidige arbejde 

med de obligatoriske kurser og evt. valgfag.   

 

Studienævnet overvejede om man allerede kan inddrage nogle af 

forslagene i 2009 kandidatuddannelsen i relation til den alternative 

differentiering. 

 

 

 

 

 



 

 

SIDE 10 AF 13 7)  Spørgsmål til sammensætningen af aftagerpanelet  

I relation til sammensætningen af aftagerpanelet havde 

prodekanerne følgende refleksioner: 

 

Prodekanerne mente at det var lidt for ”DDD-tungt”, at der var  

indstillet tre forpersoner for DDD-faggrupper. 

Studienævnets svar:  

 Studienævnet havde indstillet de forpersoner der er indenfor 

faggrupperne hest, kvæg og familiedyr. 

 Der er indstillet da de er de største aftagere. Forpersoneren er ikke 

ansatte i DDD men arbejder som dyrlæger og er repræsentanter for 

fagområderne ind i DDD. I kraft af deres rolle som forperson for 

fagområderen er de politiske interessenter, ved hvad der rører sig 

og er aktive indenfor deres fagområde. 

 

Prodekanerne havde også forslag om andre mulige kompetencer, 

der måske kunne være relevante at have i aftagerpanelet: 

 

 Studieleder fra AU-vet: 

 Studienævnets svar: Studielederen fra AU er ikke en aftager. Hvis 

studielederen skal deltage, bør det være efter gensidig aftale 

mellem AU og KU så de respektive studieledere deltager i 

aftagerpanelerne på de to universiteter. 

  

 Repræsentant fra lægemiddelindustrien - måske er det nok med 

Stine Øvlisen: 

 Studienævnets svar:  

 Det er nok med Stine Øvlisen. 

 

 Profil i forhold til ”trepartsløsninger”/grønne løsninger: 

 Studienævnets svar: 

 De repræsentanter der er fra Landbrug og fødevare og DLG 

opfattes som profiler i forhold til ”treparts løsninger”. 

 

 Studienævnet ønsker derudover at foreslå en repræsentant fra 

Dyrenes beskyttelse, der både har fokus på dyrevelfærd og 

rewilding.  

 

  

 

 

 

 



 

 

SIDE 11 AF 13 8)  Fortroligt punkt 

 Ad. A.  Behandling af dispensationsansøgninger 

 Der var ingen sager. 

 

 Ad. B. Bemærkninger til de beslutninger dispensationsudvalget 

havde truffet 

 Der var ingen bemærkninger. 

 

9)  Meddelelser fra studieledere, uddannelsesråd mv. 

 Animal Science: 

Tyvstart: 

Tyvstart dokumentet er desværre ikke blevet implementeret på 

SCIENCE. Dvs. de giver dispensation til bachelorstuderende kan 

tage kurser på kandidatuddannelsen uden at de overholder de 

rammer SUND ønsker. 

 

Lukning af bacheloruddannelsen: 

Sidste optag på bacheloruddannelsen var den 1. september 2023. 

Sidste optag på kandidatuddannelsen er den 1. september 2026. 

Man skal sammen med SCIENCE blive enig om at lukke 

uddannelsen på en ressourcemæssig fornuftig måde. 

 

 Veterinærmedicin: 

Plads på rotationskurserne på KA: 

Der er blevet plads til alle studerende der har ønske at tage 

rotationskurser. 

 

KU.net: 

På KU.net er reglerne vedr. hvem der må eksaminere ved et 

specialeforsvar. 

 

Semesteropstartsmøde om 2025 studieordning: 

Der afholdes opstartsmøde med de sidste studerende, som er 

optaget på 2009-studieordningen med fokus på 

overgangsordningen. VetPod’en laver podcast om den nye 

studieordning. Studievejledningen er ind over arrangementet. 

  

 Aarhus Universitets nyt: 

Der skal genforhandles samarbejdsaftaler mellem de to 

universiteter. 

 

Anni Øyan Pedersen orienterede om at der skulle have været nedsat 

en styregruppe (AU/KU) i forbindelse med at husdyrvidenskab 

uddannelsen skal lukkes. Det er desværre ikke sket.  

 



 

 

SIDE 12 AF 13 10)  Punkter til næste møde 

-Ramme og eksamensplaner for efteråret 2025 

-Principbeslutninger om fordeling af pladser på rotationskurserne 

(kommende møde) 

-Optag af kvote 2studerende (kommende møde) 

-Plan for arbejde med 2025 kandidatuddannelsen 

-Plan for afvikling af familiedyrsdifferentieringen 

-Principper for fordeling (lodtrækning) af pladser på 

differentieringerne 

 

11)  Meddelelser  

Ad. A. Dekanatet har besluttet at studienævnet kan fastholde de 

modeller de har planlagt for førsteårsprøverne. 

Efter studienævnsmødet er det blevet meldt ud administrativt at 

teksten for 1. årsprøven skal ændres til 2025/2026, da det ikke 

længere er en overgangsordning. Førsteårsprøven på 15 ECTS med 

beståelseskrav inden første studieår være fuldt implementeret fra 

E25 og frem. 2009 studieordningen er rettet til. 

Ad. B. Årsberetning – Censorledelsen for Veterinær og 

Husdyrvidenskab (01.09.2023-31.08.2024) 

Ad. C. Møder i 2025 der endeligt skal godkendes ved 

konstituerende møde i februar 2025:  

o 20.02.2025 (konstituerende) 

o 18.03.2025 

o 23.04.2025 

o 15.05.2025 

o 10.06.2025 (mødet er placeret tidligt, pga. studerendes 

eksamener og sommerferie) 

o 26.08.2025 

Møderne i september og resten af efteråret 2025 samt februar 2026 

godkendes ved det konstituerende møde 

Der var ingen bemærkninger til datoerne. De genbesøges den 

22.02.2025 

Ad. D. Valgresultat for studerende i studienævnet (bilag) 

  

 

 

 



 

 

SIDE 13 AF 13 12)  Evt.   

 Der er problemer vedrørende eftertilmeldingen på 

differentieringerne. Studieleder vil tage henvendelse fra en 

studerende videre til administrationen. 

  

  

   

 

Mødet sluttede ca. 15.50 

 


	Dagsorden:
	1. Dagsorden for mødet ca. kl. 13:00

